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T’imagines viure sense veure ni
sentir res? Com et comunica-
ries? Com et mouries? Com ani-
ries a comprar? I com menjaries?
Tothom qui tingui tots els sentits
a ple funcionament no és capaç
d’imaginar-se la seva vida amb
aquestes condicions. Doncs a
Catalunya hi ha unes 40.000
persones que pateixen de sord-
ceguesa, una discapacitat que
consisteix en la pèrdua combi-
nada del sentit de la vista i de l’o-
ïda en diferents graus.

La disfunció pot ser congèni-
ta o adquirida, segons la persona,
i en tots dos casos els graus poden
ser molt diferents fent que les cir-
cumstàncies de la vida quotidia-
na siguin més o menys compli-
cades. L’exemple més clar és la
manera de comunicar-se. En
molts casos, els especialistes en-
senyen a parlar als afectats amb
llenguatge de signes recolzat amb
les mans. És a dir, que s’agafen de
les mans mentre gesticulen per
entendre’s. En canvi, una perso-
na que conserva uns mínims d’o-
ïda podrà comunicar-se via oral
i una que té rastres de vista podrà
veure el llenguatge de signes.

Per posar tota aquesta reali-
tat al mapa, el 8 d’octubre es va
fer a Barcelona la quarta edició de
la Caminada Solidària per la
Sordceguesa que organitza l’As-
sociació Catalana pro Persones
amb Sordceguesa (APSOCE-
CAT). Aquesta associació s’en-
carrega d’atendre i acompanyar
persones que pateixen la disca-
pacitat, així com a les seves fa-
mílies, i organitza la caminada per
donar-los suport  i alhora col·la-
borar i visibilitzar que aquest
problema existeix, tot i no ser ga-
ire conegut. El president d’AP-

SOCECAT, Ricard López, expli-
ca que tota ajuda sempre és ben
rebuda i que anirà destinada a fi-
nançar els mediadors que treba-
llen amb els discapacitats, que és
la part més cara i alhora neces-
sària per a les persones amb
sordceguesa, ja que els acompa-
nyen cada dia.

EL DIA A DIA
L’Ahmed és un home que pateix
de sordceguesa. Forma part de
l’associació i, de fet, són ells qui
en tenen la seva tutela perquè no
té família a Catalunya. L’Ah-
med pateix de sordceguesa ad-
quirida, ja que va néixer sord i
l’any 2007 es va quedar cec per
culpa d’una síndrome.  Des de
llavors que necessita el suport de
dues persones que l’ajudin en el
seu dia a dia. En Víctor, un dels
dos mediadors comunicatius
que treballa amb ell, defineix la

seva funció com un pont comu-
nicatiu entre el món que no pot
arribar a percebre i l’Ahmed.
Explica que ell és l’amo del seu
temps i que els mediadors es de-
diquen a endreçar tot el que els
demana, com per exemple quan
anar a comprar, on anar a pren-
dre alguna cosa o on passar la
tarda. Tenir rutines definides li
facilita molt més el dia a dia.

Però com pot saber quan toca
fer què? En Víctor explica que per
saber a quin dia i hora està vivint
sense preguntar, utilitza un telè-
fon mòbil amb alarmes progra-
mades a les hores que ell hagi de-
cidit per ubicar-se en el temps.
Per exemple, cada matí a les 8 l’a-
parell vibra i a més de fer de des-
pertador, ja sap l’hora. Per tant,
la vida quotidiana queda defini-
da per la intervenció vital dels
mediadors i els suports tecnolò-
gics que pugui fer servir.

QUÈ FALTA PER FER?
És evident que la vida d’una per-
sona sordcega no pot ser inde-
pendent al 100%, però es pot
aconseguir certa autonomia. És
en aquest sentit que Ricard Ló-
pez, president de l’APSOCECAT,
afirma que a Barcelona “tenim
una gran sort”, tot i que afegeix el
següent: “Trobem a faltar quan-
titat de serveis, però no qualitat”.
Com bé explicava en Víctor, me-
diador de l’Ahmed, no necessiten
equipaments molt concrets al
carrer perquè van sempre acom-
panyats. On es necessiten major
quantitat de serveis és a les llars
de les persones amb la discapa-
citat, que és el que demanda el
president de l’associació.

El problema més gran és pres-
supostari perquè ni l’associació
disposa de grans recursos per do-
tar d’ajudes als pacients, ni l’A-
juntament ni la Generalitat des-

tinen els diners que des d’APSO-
CECAT consideren que serien
necessaris, ja que els diners pú-
blics que reben són en qualitat de
discapacitat intel·lectual, quan
no hauria de ser així.

Tot i això, en Víctor ho mati-
sa dient que, sense la Llei de De-
pendència de la Generalitat i els
reforços de l’Ajuntament, perso-
nes com l’Ahmed no podrien te-
nir l’ajuda dels mediadors. Però
tenen una petició clara: “Neces-
siten teleassistència perquè no
podem estar les 24 hores amb ells
i només dues persones que tenim
controlades estan gaudint de l’a-
juda”. La teleassistència és clau
per evitar desgràcies com el cas
d’un foc a casa, ja que no valen
alertes visuals ni sonores, sinó que
necessiten un avís automàtic als
bombers. També demanen més
donacions i la caminada és una
bona oportunitat per fer-ne.

Viure amb tres sentits
» La sordceguesa és una discapacitat que combina la pèrdua del sentit de l’oïda i el de la vista

» L’APSOCECAT considera que els serveis que reben són de qualitat, però que falten en quantitat

L’APSOCECAT celebrant el Dia Internacional de la Sordceguesa el passat juliol. Foto: APSOCECAT

Guillem Francàs
VALLÈS ORIENTAL

A fons
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Què faries si demanessis una cervesa i te la neguessin? Hi ha
qui creu que amb això no s’hi juga. Un home es va trobar

en aquesta situació en un bar de Pontevedra (el consideraven
un morós, ves) i va tornar al local a cavall i amb una motoserra. 

Iker Casillas piula, a mode d’acudit cunyat: “Espero que em
respectin: soc gai”. Carles Pujol li segueix la “broma”. Al

cap d’una estona, Pujol es disculpa i Casillas diu que l’han
hackejat. Quan entendran que l’homofòbia no té gràcia?

Ensurt a la base militar de Sant Climent Sescebes (Alt
Empordà). Els Mossos van rebre l’avís d’una presència a la

zona de maniobres i hi van acudir ràpidament. La sorpresa va ser
descobrir que es tractava d’una gallina amb càmera i sensors.

Dos activistes ecologistes australians enganxen les
seves mans amb pega al quadre de Pablo Picasso

Massacre a Corea. Protestar contra la crisi climàtica:
correcte. Fer-ho vandalitzant una obra d’art: incorrecte.

La lupa

Porto tota la vida defensant la sanitat públi-
ca i, com tothom, he tingut la necessitat de
fer-la servir. És llavors quan ens adonem de
l’absoluta necessitat d’aquest servei, de la im-

portància que sigui pública i a l’abast de totes les per-
sones. També ens adonem, llavors, del que impliquen
les retallades i les polítiques de privatització que de-
fensen alguns.

En el meu cas, vaig tenir una greu malaltia a la
columna vertebral que pràcticament m’incapacita-
va, amb molt de dolor per caminar i fer vida amb nor-
malitat. He de dir que, entre les diverses proves i les
seves corresponents llistes d’espera, van ser més de
4 anys de patiment per arribar a una operació que
finalment va ser un èxit, segons els grans profes-
sionals que m’atenien. Vull deixar clar que l’atenció
de tot el personal que em va atendre va ser excep-
cional, tant a escala professional com des del punt
de vista del tracte humà. Metges, infermers, perso-
nal de tots els serveis de la Seguretat Social i de l’Hos-

pital de Mollet, fantàstics. Tenim uns sanitaris que
són el millor del món.

Però no em vaig poder estar de fixar-me en la seva
frustració en comunicar llargues llistes d’espera, el
seu cansament o angoixa per no poder atendre con-
venientment persones i malalties que amb els recursos

suficients es podrien resoldre millor i en menys temps.
La manca de personal i recursos a la sanitat pública
és una evidència dolorosa que ens retracta com a so-
cietat. És aquesta la sanitat pública que volem?

I no és casualitat, portem més d’una dècada ja
amb el discurs i els efectes de les retallades. A Ca-

talunya, les competències en sanitat són de la Ge-
neralitat. Diferents governs de dretes ens han dit que
no són retallades, que és optimitzar, que les mútu-
es privades són una bona opció i que cal que tothom
en tingui una. Recomanaria molt llegir el llibre Ar-
tur Mas: On són els meus diners?, on Albano Dan-
te Fachin i Marta Sibina explicaven el 2013 l’al·lu-
cinant funcionament publicoprivat de la sanitat
“pública” catalana. Passen els anys i les coses no can-
vien: aquest model, que posa el benefici econòmic
per davant de les persones, no es qüestiona i ens es-
tem carregant a poc a poc la sanitat pública. A alguns
els convé que no funcioni perquè, d’aquest mal fun-
cionament, en fan negoci. Tenen nom i cognoms.

Vull fer una crida final des de la meva experiència,
que pot ser la de la majoria: defensem la sanitat pú-
blica i els seus professionals. No ens cansem mai de
defensar els serveis públics i l’estat del benestar. Per-
què això és l’únic que tenim la classe treballadora per
protegir la nostra qualitat de vida i la nostra salut.

La manca de recursos a la sanitat
pública és una evidència dolorosa
que ens retracta com a societat

per Antonio Cuellar (Mollet en Comú)

Defensem la sanitat pública
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L’inici de les obres de l’estació intermodal 
de la Llagosta, dilluns vinent1

2
La reforma de les antigues piscines 
de Granollers costarà 2 milions més

El granollerí Manel Balcells, 
nou conseller de Salut

Mollet es converteix en la capital del jazz 
i la música clàssica fins diumenge

Declarat culpable l’home 
jutjat per matar Vianca Roca

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

La ministra Pilar Alegría
dice mejorar nuestra en-
señanza, pero los índices

de fracaso escolar siguen sub-
iendo a pesar de las promesas po-
líticas y sus nuevos currículums.

Si viajo por mis recuerdos
como profesor de secundaria, y
ante la política educativa na-
cional, me siento bastante se-
cundario ante una educación
cancelada por quienes dicen de-
fenderla. El tacticismo político
entre gobierno y oposición ha
empeorado el sistema de ense-
ñanza nacional. 

En política educativa, más su
asesoría pedagógica, no veo atis-
bo alguno en denunciar que la
destrucción de la transmisión de
conocimientos entre nuestros
hijos es la norma y no la excep-
ción. Solo algunos expertos, des-
de geografías y políticas muy
distantes, confluyen en lo mis-
mo, en la defensa de la transmi-
sión de conocimientos por enci-

La educación cancelada
per David Rabadà

ma de teóricos y políticos ale-
jados del aula. 

El Conocimiento Poderoso
está siendo aniquilado de nu-
estras aulas bajo el nuevo cur-
rículum actual que provoca
una educación cancelada. A
ello se añade el discurso de las
competencias que pregona el
milagro entre quienes no co-
nocen el aula, pero que hunde
el conocimiento entre nuestros
hijos mientras los padres, atur-
didos, no se enteran de nada,
y ni mucho menos de la esta-
fa. Al contrario, se tragan los
discursos llenos de palabras
grandilocuentes, pero vacías de
realidad educativa. 

Visto todo lo anterior, la
mejora en la enseñanza no

vendrá de la política, y ni muc-
ho menos de sus asesores, en
todo caso nos colarán su esta-
fa. Todo ello explica que lleve-
mos décadas con experimen-
tos pedagógicos que no mejo-
ran el rendimiento escolar,
todo lo contrario, lo entorpecen
una y otra vez. 

Nuestros alumnos no son
ratas de laboratorio, son nu-
estra más preciada inversión.
Obligar, con leyes estatales, a
la aplicación de pedagogías
teóricas sin éxito, significa en-
torpecer la enseñanza y estafar
a nuestro preciado futuro, a
nuestros jóvenes. Nuestro fra-
caso escolar sigue siendo un
fracaso político, toda una edu-
cación cancelada.
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A les xarxes

@MariaSirvnt: Comença el nou Super3.
Les que hem crescut amb el Tomàtic i la Ru-
ïnosa sabem que és una eina fonamental
de normalització lingüística. Benvingut. 

@AlbertLloreta: Crec que amb això de
reivindicar el 80% hem arribat a un punt
d’abstracció que ja no queda cap català
que entengui de què s’està parlant.

@agenciaacn: Junts reclama a Aragonès
que se sotmeti a una qüestió de confiança
“abans de parlar de pressupostos”. Batet
diu que el grup serà “més actiu que mai [...]”.

#IElsPressupostos? #TornaElClubSuper3#NouGovern

Els semàfors

El granollerí Manel Balcells 
és el nou conseller de Salut 

de la Generalitat. Un càrrec que
agafava dimarts, de la mà de
l’exconseller Josep Maria

Argimon, que assegurava que
Balcells és la persona més
preparada per rellevar-lo.

pàgina 8Manel Balcells

L’Associació de Comerciants de
Parets (ASIC) torna a funcionar
després de quatre anys aturada.
Tot plegat amb una nova junta
directiva que es presentava

diumenge amb ganes de tornar
a unir el comerç local i de tirar
endavant noves iniciatives.

pàgina 12ASIC

L’Atenció Primària
Metropolitana Nord ha

organitzat quatre tallers que es
faran durant el mes d’octubre a
diferents CAP de la comarca per
treballar la salut mental, trencar
l’estigma i entrenar el benestar
emocional dels ciutadans.

pàgina 18Atenció Primària
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JUSTÍCIA4Després de quatre
anys, la família de Vianca Roca,
la dona que van trobar morta al
riu Congost el 2018, dorm una
mica més tranquil·la. I és que el
qui era la seva parella, Joel R. P.
A., que estava sent jutjat a l’Au-
diència de Barcelona des del pas-
sat 23 de setembre, ha estat de-
clarat culpable.

Així es comunicava diven-
dres, després que el jurat popu-
lar considerés, per unanimitat,
que quedava demostrat que l’ho-
me la va assassinar i que, poste-
riorment, va amagar el cos en un
col·lector proper a la riba del riu.
Un fet pel qual se l’ha acusat d’as-
sassinat amb traïdoria.

En aquest sentit, la fiscalia ha
mantingut la petició de 26 anys
de presó i els més de 500.000 eu-
ros d’indemnització que haurà de
pagar als familiars de la víctima.
Tot plegat, mentre l’home també
ha acabat acusat de maltracta-
ment habitual, ja que, després de

les declaracions de la família
Roca, el jutjat ha considerat que
ell l’agredia físicament i la mal-
tractava psicològicament. De fet,
hi ha converses telefòniques que
així ho demostren, malgrat que
en tot moment Joel R.P. A asse-
nyalava l’exparella de Roca com
a principal i únic culpable.

Una acusació que finalment
s’ha considerat falsa, donant per

bona la versió de la fiscalia que
detalla que la nit del 16 de juliol
del 2018 la parella hauria discu-
tit, ambdós haurien marxat del
pis on vivien, un cop fora haurien
parlat diversos cops per telèfon i
a les dues de la matinada s’hau-
rien reunit en algun lloc proper al
passeig fluvial, on l’home hauria
matat Roca, que estava emba-
rassada de dos mesos.

Joel R. P. A. al judici, a l’Audiència de Barcelona. Foto: Pol Solà/ACN

La parella de Vianca Roca,
declarada culpable d’assassinat

» S’ha mantingut la petició de la fiscalia de 26 anys de presó
» També haurà d’indemnitzar la família amb més de 500.000 euros

El granollerí Manel Balcells,
nou conseller de Salut

POLÍTICA4El granollerí Manel
Balcells ha substituït Josep Maria
Argimon com a conseller al cap-
davant del Departament de Salut.
Així s’oficialitzava dimarts, en la
presa de possessió dels nous con-
sellers, després que el trenca-
ment de l’executiu entre ERC i
Junts obligués als consellers lligats
a Junts a renunciar al càrrec.

“Hi ha molta feina per fer i la
farem amb tot l'impuls i les ga-
nes”, deia el granollerí en rebre, de
la mà d’Argimon, les carteres de
Salut i comprometre’s a donar
continuïtat a la tasca feta fins ara
però “amb segell propi”. I és que,

tot i que Argimon ha deixat el llis-
tó alt després de la pandèmia, el
nomenament de Balcells “és el mi-
llor que li podia haver passat a Sa-
lut”, deia l’exconseller, ja que el
granollerí és un dels impulsors de
la medicina de l’esport a Catalu-
nya i el director del Centre per a
la Integració de la Medicina i les
Tecnologies Innovadores.

Una figura reconeguda en el
món de la salut, però també en el
de la política, ja que Balcells va li-
derar el projecte d’ERC a Grano-
llers i va ser primer tinent d’alcalde
responsable de Salut i Benestar
Social a l’Ajuntament.

HISTÒRIA4Quan a Granollers es
parla del passat tèxtil de la ciu-
tat, se sol pensar en Roca Umbert
com la gran i única fàbrica del
sector al municipi. Ara bé, tot i
que és cert que era un dels prin-
cipals motors econòmics, també
hi havia altres indústries i tallers
que es dedicaven al tèxtil. Un fet
que recordaven diversos extre-
balladors d’aquestes plantes i
empreses a les converses de l’Ar-
xiu Municipal fetes en el marc de
les Jornades de Patrimoni.

Tal com explicava Lluís Felip,
propietari d’un petit taller tèxtil
que va funcionar entre els 1960 i
el 1988, “no hi havia cap casa que
no tingués algú treballant al tèx-
til”. De fet, qui no era filador era
mecànic d’una de les fàbriques o
estava a les oficines, recordava.
Encara que les dones, com Maria
Valldeneu, extreballadora de Can
Federico, van jugar un paper
clau en aquest sector, ja que eren
les que s’ocupaven de tota la sec-
ció de filatura i teixits.

“Treballàvem moltes hores,
però vivíem bé”, explicava Vall-
deneu a la tertúlia. De fet, en
aquells moments tothom volia
entrar a treballar al tèxtil, ja
que “et donava una certa esta-
bilitat laboral, perquè la majoria
de gent entrava i s’hi estava tota
la vida allà”, recordava. Tot ple-
gat, en un sector que va anar des-
apareixent progressivament de
la ciutat, tot i que encara avui dia
es manté el seu llegat i el seu re-
cord ben viu.

Manel Balcells i Josep Maria Argimon. Foto: Eli Don/ACN

Recordant el passat tèxtil

Participants de la tertúlia de l’Arxiu. Foto: Ajuntament

Equipaments | El CNG continua sense gas
Fa més d’una setmana que el Club Natació Granollers té el gas tallat per
impagament. Un fet que afecta l’aigua de les dutxes, però també la de les

piscines, que està més freda de l’habitual i està aixecant les queixes dels socis.
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Famílies de Can Besora es
queixen de l’estat de l’escola

SOCIETAT4Les famílies de l’escola
Can Besora estan molestes. I és
que, segons denuncien a Twitter,
“des del curs passat hi ha proble-
mes d’infiltracions d’aigua” al
gimnàs que ara s’estan intensifi-
cant amb els forts episodis de
pluja. Un fet que estaria fent mal-
bé el material de l’espai, que tam-
bé funciona com a sala d’actes.

En aquest sentit, el regidor
d’Educació, Raúl Broto, ha dit
que “és un tema complicat”. “Fa
dues setmanes vam fer una ac-
tuació d’emergència per a millo-
rar els canals, però està previst fer
una actuació més contundent que

arregli el problema de goteres el
més aviat possible”, ha respost a
les famílies. Ara bé, aquesta solu-
ció podria no arribar fins Nadal.

Segons deia la portaveu
d’ERC, Marta Vilaret, al darrer ple,
aquesta qüestió posa de manifest
que “la inversió que es dedica al
manteniment de les escoles és in-
suficient”. De fet, les famílies tam-
bé estan preocupades per un se-
gon problema, ja que al gimnàs
també hi ha diversos vidres tren-
cats des de fa dies. Un tema que,
segons Broto, se solucionarà “els
propers dies“, ja que els vidres
nous estan demanats.

El POUM alternatiu
reivindica un tercer CAP

URBANISME4Mollet necessita
un tercer CAP, segons la Fede-
ració d'Associacions Veïnals de
Mollet (FAV). I més tenint en
compte que el nou POUM preveu
construir més de 2.800 habi-
tatges. Però actualment aquest
equipament no es contempla.
Per això, va ser un dels punts cen-
trals de la primera trobada de la
FAV emmarcada en l’elaboració
del POUM alternatiu.

Aquesta primera reunió, que
es feia dissabte i que anirà acom-
panyada d’onze trobades més, va
estar centrada en la sanitat. Un

tema que debatien la doctora
Marta Carreres i el portaveu de
la Plataforma en Defensa de la
Sanitat a Mollet i al Baix Vallès,
Antonio López, posant el focus en
els equipaments sanitaris exis-
tents i analitzant els que neces-
sitaria el Mollet del futur. 

En aquest sentit, López re-
cordava que el tema del tercer
CAP “es va proposar fa 15 anys,
però no se n’ha tornat a parlar”.
Un fet que canviarà perquè ara
els veïns tornaran a posar la
qüestió sobre la taula, ja que
s’inclourà en el POUM alternatiu.

La PAH denuncia un cas de
“mala praxi” de l’Ajuntament

HABITATGE4Dimarts al matí, la
PAH Mollet es concentrava davant
l’Ajuntament. En aquest cas, no
per fer una protesta contra els des-
nonaments, sinó per denunciar la
“mala praxi” dels Serveis Socials
en la gestió d’un cas en particular.

Segons explicava Ana Mejías,
membre de la plataforma, els
Serveis Socials haurien fet mala-
ment l’informe d’una família  vul-
nerable, que viu en una pensió des
del febrer, i que detallaria que se’ls

ha de fer fora el dia 21 perquè se-
ria culpa seva haver perdut el seu
habitatge. Un fet que des de la
PAH asseguren no entendre, ja
que “hi ha moltes contradiccions
i documents que s’han presentat,
però que no apareixen com a
presentats”, deia Mejías. 

Ara bé, des de l’Ajuntament as-
seguren a aquesta publicació que
estan donant suport a la família i
que han traslladat la petició d’ha-
bitatge social a la Generalitat.

El gimnàs té diversos vidres trencats. Foto: Twitter (@LaPublicaMollet)

Concentració. Foto: PAH Mollet

Cultura | Èxit del Sona Mollet
Diumenge, acabava el 7è festival Sona Mollet amb una valoració molt

positiva tant dels organitzadors com del públic, que destaquen “la qualitat
del programa i el nivell artístic del festival”, diuen des de l’Ajuntament.

CIUTAT4Era l’any 1982 quan
l’Ajuntament adequava l’hort i el
jardí de la Masia de Can Mulà,
per construir el primer parc pú-
blic de Mollet. Un espai de ga-
irebé 19.000 metres quadrats,
que s’ha convertit en un dels
punts més característics i im-
portants de la ciutat, ja que du-
rant molts anys ha estat l'única
gran zona verda del centre urbà.

Tot i que el parc, en aquest
temps, ha anat evolucionant, mi-
llorant i adaptant-se a les neces-
sitats dels molletans, incorpo-
rant més espais de joc, col·locant
tanques i pavimentant diferents
punts, el que realment caracteritza
Can Mulà és la quantitat d’arbrat
i espais verds que s’han conservat
de l’antiga masia. Per exemple, l'a-
lineació de til·lers que envoltaven
el camí de la casa, que actualment
és la biblioteca municipal, i que
fan del parc “una autèntica illa de
natura enmig de la ciutat”, diuen
des de l’Ajuntament. 

Ara bé, Can Mulà també des-
taca per altres aspectes. I és que,
a banda de la vegetació, té el
menhir de Mollet, un monu-
ment megalític de més de tres mil
anys d'antiguitat, el roure del
Mil·lenari, plantat el 1993 per
commemorar els mil anys de la
ciutat, i un monument a les víc-
times dels bombardeigs de la
guerra civil, entre altres.

Un conjunt de característi-
ques que fan que en els seus 40
anys d’història mai hagi deixat de
ser un dels principals punt de tor-
bada de la ciutadania, i que pre-
cisament va ser l’espai central de
les Jornades de Patrimoni, que se
celebraven el cap de setmana i re-
cordaven el ric llegat arqueològic,
històric, arquitectònic, escultòric
i natural de Can Mulà.

Can Mulà va ser el primer parc públic de Mollet. Foto: Ajuntament

El Parc de Can Mulà, un espai
ple d’història al centre de Mollet 
» Can Mulà ha estat l’espai central de les Jornades de Patrimoni
» És un parc de gran valor històric i natural, inaugurat fa 40 anys



11 | 

líniavallès.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 14 d’octubre del 2022



14 d’octubre del 2022

Parets

| 12

líniavallès.cat

‘La mirada dels altres’: 15 anys
explicant històries de migració
CINEMA4El teatre Can Rajoler
tornarà a convertir-se en l’escenari
del cicle de cinema solidari La mi-
rada dels altres, que enguany
arriba a la seva 15a edició amb
dues pel·lícules i una exposició re-
lacionades, com cada any, amb la
vida, les experiències i la mirada
de les persones migrants. Tot per
sensibilitzar sobre aquest tema.

Aquesta mateixa tarda, l’exi-
tós film de la molletana Neus Ba-
llús, Sis dies corrents, es projec-
tarà per fer reflexionar els assis-
tents sobre els prejudicis i els es-
tereotips que existeixen en el
món laboral cap als migrants i

també a l’hora de relacionar-se.
Mentre que divendres que ve, la
pel·lícula Historia de amor y
deseo, de Leyla Bouzid, relatarà
les dificultats que també té
aquest col·lectiu per viure una
història d’amor amb algú d’un
país diferent del seu.

Dos films que es comple-
mentaran amb l’exposició foto-
gràfica 15 anys acollint i com-
partint,  que es podrà veure a
partir de demà i fins a l’1 de no-
vembre i que mostrarà imatges
de diferents activitats progra-
mades pel Servei d’Acollida al
llarg dels darrers quinze anys.

COMERÇ4Fa quatre anys, quan
l’Associació de Comerciants de
Parets es desintegrava per la
manca de voluntat de col·labo-
ració i d’implicació, semblava
impossible que l’entitat tornés a
funcionar. Però després de me-
sos de feina i de diverses troba-
des entre els membres de l’A-
juntament i els propietaris dels
comerços locals, ha renascut el
que molts donaven per mort. I és
que diumenge, en el marc de la
iniciativa Posa’t Guap@, que
donava visibilitat al comerç lo-
cal, es presentava de manera
oficial la nova Associació de Ser-
veis i Comerços (ASIC).

“Estem molt contents per-
què hem agafat una associació
que portava anys en pausa, l’hem
reactivat i hem tingut una res-
posta molt bona dels comerços
amb la seva col·laboració”, deia
el president de l’ASIC,  Ivan Ri-
bera, que presentava diumenge
el nou web de l’entitat i anun-
ciava que pròximament presen-
taran els seus perfils a les xarxes
socials.  Un pas que els perme-

trà donar-se a conèixer, sumar
actors i ampliar les seves vendes.

En aquest sentit, des del web
de l’associació recorden que es
tracta d’un “projecte ambiciós”
que té com a objectiu “dinamit-
zar la cooperació del sector en
benefici de tots i també del mu-
nicipi”. Una meta que el govern
local valora molt positivament,
ja que, tal com deia l’alcalde,
Francesc Juzgado, que felicita-
va i encoratjava la nova junta en

l’acte, “és molt bo que el comerç
torni a estar unit”.

LOCALS BUITS
D’altra banda, el portaveu d’Ara
Parets ERC, Jordi Seguer ha dit
que “cada cop són més els locals
comercials que hi ha buits al car-
rer Major i el nombre d’establi-
ments que canvien la seva ubica-
ció o bé tanquen”. “El comerç del
Barri Antic fa molt temps que està
en crisi”, conclou Seguer.

Membres del govern i de l’ASIC, diumenge. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

Comença a caminar la nova
Associació de Comerciants 

Imatge d’arxiu d’una edició anterior del cicle de cinema. Foto: Ajuntament

Equipaments | En marxa les obres de la piscina descoberta
Aquesta setmana han començat les obres de construcció de la nova piscina descoberta

municipal, que duraran aproximadament uns sis mesos. Es tracta d’un equipament que 
el poble espera des de fa temps i que es farà a la part posterior del poliesportiu.
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Monzó, fins ara jutge de pau,
cap de llista de Junts

MARTORELLES4Andreu Mon-
zó, fins ara jutge de pau de Mar-
torelles, ha estat elegit cap de llis-
ta de Junts per Martorelles.
Monzó, que també forma part de
l’assemblea de l’ANC al munici-
pi, es presentarà per quarta ve-
gada a l’alcaldia. Amb anterio-
ritat ho havia fet amb UCD, en
concret a les primeres eleccions
municipals del 1979, mentre
que el 1983 i el 1987 va liderar les
llistes de l’agrupació Indepen-
dents per Martorelles. 

Per tot plegat, Monzó ja ha
anunciat la seva renúncia al càr-
rec de jutge de pau, ja que aques-
ta funció i la de candidat a l’al-
caldia són incompatibles. 

Monzó  va accedir al càrrec
de jutge de pau el 2013, en sub-
stitució de Juan Prera. Quatre
anys més tard va renovar en el
càrrec, mentre que el novembre
de l’any passat el Ple va donar-
li de nou la confiança per conti-
nuar com a jutge de pau per qua-
tre anys més. 

MARTORELLES/SANT FOST4La
Mancomunitat del Galzeran, a
la qual pertanyen Martorelles i
Sant Fost, va presentar fa uns
dies un protocol de detecció i in-
tervenció de possibles addic-
cions a les drogues i a les pan-
talles. La finalitat d’aquesta ini-
ciativa és “conscienciar, orga-
nitzar i mobilitzar” els profes-
sionals dels municipis que for-
men part de l’ens supramuni-
cipal perquè treballin de forma
coordinada i, per tant, amb
més agilitat. 

El document resultant ha
estat fruit d’un any de reunions
i propostes de diversos profes-
sionals per detectar i minimitzar
possibles problemàtiques deri-
vades de l’ús impulsiu de les no-
ves tecnologies o de substàncies
estupefaents. I és que hi ha fac-
tors de risc, tant personals com
socials, que poden afavorir l’a-
parició d’addiccions en aquest
sentit. Per aquesta raó, des dels
municipis que formen part de la
iniciativa destaquen la impor-
tància d’aquest protocol, que

servirà com a eina fonamental
per donar una resposta ràpida a
les diferents casuístiques. 

Amb tot, des de la Manco-
munitat del Galzeran refermen
la seva voluntat de continuar tre-
ballant per disposar d’una me-
todologia que permeti fer una
detecció precoç de les addic-
cions i que les persones ateses

puguin tenir una relació directa
amb els professionals. 

L’acte de presentació del pro-
tocol va tenir lloc a Vallromanes,
on van assistir representants de
tots els municipis que formen
part de la Mancomunitat del
Galzeran: Montornès, Sant Fost,
Martorelles, Vilanova, Vallro-
manes i Santa Maria. 

La Mancomunitat es va reunir a Vallromanes. Foto: Aj. de Martorelles

Front comú per combatre les
addiccions a drogues i pantalles

Monzó va accedir al càrrec de jutge de pau el 2013. Foto: Aj. de Martorelles

Martorelles | Caminada contra el càncer de mama
La setena edició de la Caminada nocturna contra el Càncer de Mama ja és aquí. 

Tindrà lloc el 21 d’octubre sota el lema ‘Mou-te per elles Martorelles!”. La inscripció 
val 7 euros, que aniran destinats a l’Associació Espanyola contra el Càncer (AECC).
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Què volen els majors 
de 30 anys de Montornès?

PARTICIPACIÓ4Montornès vol
saber què volen els joves –o pot-
ser ja no tan joves–majors de 30
anys del municipi. Aquest és
l’objectiu que persegueix la pri-
mera edició del projecte +30Kos-
mos, que el consistori va fer pú-
blic a principis de mes.

Seguint l’exemple del projec-
te Kosmos que des de 2019 per-
met al jovent montornesenc  de-
cidir alguns dels projectes que es
tiren endavant al poble, ara el De-
partament de Participació Ciu-
tadana de la localitat vallesana
posa en marxa aquesta iniciativa

amb la qual vol dinamitzar la vida
comunitària i fer que els majors
de 30 anys se sentin partícips del
dia a dia municipal. Per això, l’A-
juntament destinarà 20.000 eu-
ros que aniran a parar a aquells
projectes presentats per joves
que superen la trentena i que, en
una assemblea que se celebrarà
el pròxim 12 de novembre a par-
tir de les set de la tarda a la Sala
Gran del Teatre Margarida Xir-
gu, rebin més suport. Fins ales-
hores, el consistori ha creat una
bústia amb la informació i la
papereta de participació.

MONTMELÓ/MONTORNÈS4Una
de les joies culturals de Montmeló
i Montornès està d’enhorabona.
El jaciment arqueològic Mons
Observans ha complert 10 anys
des de la seva posada en marxa i,
per aquest motiu, diumenge pas-
sat alguns veïns, representants
d’institucions i professionals de
l’arqueologia es van aplegar a
l’assentament romà per celebrar
l’efemèride. La trobada va in-
cloure visites teatralitzades, un es-
pectacle sobre legionaris romans,
parlaments i un brindis, va agru-
par un centenar de persones.

BREU HISTÒRIA
Després de quatre anys d’exca-
vacions, l’any 2012 es va obrir al
públic Mons Observans. Ja des
de l’inici, el jaciment va ser de-
clarat Bé Cultural d’Interès Na-
cional i, d’ençà de la seva ober-
tura, són els ajuntaments de
Montornès i Montmeló qui ges-
tionen l’espai. 

En la darrera dècada, Mons
Observans ha ofert visites de for-
ma regular, tant lliures, com

guiades o teatralitzades, i ha
estat l’espai de nombroses acti-
vitats culturals i lúdiques. Con-
ferències, tallers, clubs de lec-
tura, concerts, espectacles i tro-
bades gastronòmiques –bona
part d’elles englobades en la
programació Nits d’estiu a la ro-
mana– són exemple del dina-
misme del jaciment. Un dina-

misme que fa bones les parau-
les de l’Ajuntament de Montor-
nès: “Durant aquests 10 anys, el
jaciment  Mons Observans ha
esdevingut un indret d’excava-
ció i estudi per a estudiants
d’arqueologia, així com un espai
de referència per conèixer els
primers temps de la romanit-
zació a la Península”.

L’aniversari va congregar un centenar de persones. Foto: Aj. de Montornès

Una dècada d’arqueologia amb
el jaciment Mons Observans

Els majors de 30 anys ja poden presentar propostes. Foto: Aj. de Montornès

Salut | Montmeló, contra el silenci en el suïcidi
Parlar de suïcidi no mata, el silenci sí. Sota aquest lema, avui a les set de la

tarda Montmeló organitza una taula rodona a la sala de la concòrdia per
parlar d’un dels temes tabús més gran que hi ha a la nostra societat. 



14 d’octubre del 2022

La Llagosta | Santa Perpètua

17 | 

líniavallès.cat

El Ple nomena fill adoptiu
l’exalcalde José Luis López

LA LLAGOSTA4El Ple de la Lla-
gosta ha nomenat fill adoptiu a tí-
tol pòstum l’exalcalde José Luis
López (1940-2013), que va estar
al capdavant de l’Ajuntament
durant 19 anys, del 1983 al 2002,
convertint-se així en el batlle
més longeu del municipi. El títol
de fill adoptiu és la màxima dis-
tinció que pot atorgar el consis-
tori juntament amb el de fill pre-
dilecte, que està reservat a les per-
sones nascudes a la Llagosta.

El nomenament es va aprovar
per unanimitat dissabte passat,
dia 8, durant el ple extraordina-

ri d’honor i distincions celebrat al
Centre Cultural. En aquest acte,
l’alcalde de la Llagosta, Óscar
Sierra, va posar en valor el llegat
de José Luis López, sobretot “els
espais públics de convivència”
que va deixar. “Si avui tenim el po-
ble que tenim és gràcies a perso-
nes com José Luis López”, va as-
segurar, en la mateixa línia que
Sierra, la portaveu del grup mu-
nicipal socialista, Conchi Jiménez.

En el mateix ple extraordinari,
l’alcalde va entregar una placa
commemorativa a Loli Fernán-
dez, la vídua de l’homenatjat.

SANTA PERPÈTUA4El cap de
setmana passat va ser intens a
Santa Perpètua. D’una banda,
dissabte va tenir lloc la Mostra
d’Entitats, en la qual van parti-
cipar una trentena d’associa-
cions; de l’altra, diumenge va ser
el torn de la Fira de Comerç Lo-
cal, amb la presència d’una vin-
tena d’establiments comercials.
Totes dues propostes van ser un
èxit, malgrat l’amenaça de plu-
ja, i van aconseguir omplir el
passeig de la Florida.

El teixit associatiu perpetu-
enc feia quatre anys que no ce-
lebrava la Mostra d’Entitats, una
activitat biennal organitzada per
la Regidoria de Participació i
Acció Veïnal. Aquest any, com a
novetat, hi van prendre part per
primera vegada associacions es-
portives, que es van sumar a en-
titats locals de tots els àmbits, en-
tre les quals n’hi havia algunes de
nova creació. A més d’explicar
què són i què fan, diverses enti-
tats van aprofitar l’escenari ins-
tal·lat a la zona de la mostra per
oferir exhibicions.

Pel que fa a la Fira de Comerç
Local, l’associació Els Comer-
ciants i la Regidoria de Comerç
van preparar per a l’edició d’en-
guany diverses activitats que
van ser l’acompanyament per-
fecte per als més petits mentre
els pares tafanejaven i compra-
ven a les diverses parades de bo-
tigues locals. La batukada San-
tuka va ser l’encarregada de co-

mençar a animar la jornada, en
la qual també hi va haver una
animació de TikTok, un espec-
tacle de pallassos i uns inflables.

Sobre la participació de co-
merciants, l’alcaldessa de Santa
Perpètua, Isabel Garcia, va des-
tacar sobretot “la incorporació de
nous comerços” a la Fira, cosa
que, segons ella, demostra “que
el sector està fort i dinàmic”.

La Fira de Comerç Local, diumenge. Foto: Josep Cano/Aj. de Santa Perpètua

Entitats i comerç exhibeixen
múscul al passeig de la Florida

Sierra entrega la placa commemorativa a la vídua de López. Foto: Aj. la Llagosta

La Llagosta | Parlar sobre salut mental
La Taula Vallesana de Salut Mental i Addicions, de la qual
forma part la Llagosta, ha preparat un cicle d’activitats per

als mesos d’octubre i novembre al voltant de la salut mental.
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CANOVELLES4Dilluns, l’institut
Domus d’Olivet de Canovelles
començarà tallers formatius en
salut mental i emocional, i l’ins-
titut Bellulla també ho farà prò-
ximament. En concret, els alum-
nes de 2n d’ESO. Una iniciativa
emmarcada en el projecte de de-
tecció, formació i intervenció
en salut mental i emocional ju-
venil que impulsa el Consell Co-
marcal en col·laboració amb l’A-
juntament de Canovelles.

Tallers de 
salut mental 
a l’ESO

CALDES DE MONTBUI4Demà,
Caldes de Montbui  inaugura ofi-
cialment l’ampliació de l’equi-
pament sociocultural les Cases
Dels Mestres, que tindrà 600
metres quadrats més que es des-
tinaran a acollir el Casal de la
Gent Gran, a reubicar l’Espai
d’Entitats i el Centre Obert Bui-
mon, i a donar més espai als ser-
veis que ja s’oferien abans de les
obres, com l’Escola d’Adults Mu-
nicipal el Roure Gros.

Acaba l’ampliació
de les Cases 
dels Mestres

LLIÇÀ DE VALL4El pròxim cap
de setmana,  la verneda de Can
Gurri acollirà una nova edició de
la Festa del Glaç, que enguany
arriba als onze anys. Una jor-
nada on artesans i productors lo-
cals oferiran els seus productes,
on es podrà degustar la cervesa
artesana de la Festa del Glaç i on
hi haurà jocs, tallers, passejades
en carro i les tradicionals visites
guiades als pous de glaç.

La Festa del Glaç
torna a Lliçà 
de Vall 

CARDEDEU4Els Mossos d'Es-
quadra van detenir el passat 29
de setembre quatre lladres que
intentaven robar en un super-
mercat de Cardedeu. Una infor-
mació que s’ha sabut ara, després
que els assaltants, que s'havien
enfilat a la teulada i havien fet un
forat al sostre per accedir al lo-
cal, fessin saltar l'alarma de l'es-
tabliment i els Mossos els en-
ganxessin in fraganti, abans
que es poguessin endur res. 

Detinguts per
intentar robar en
un supermercat

BIGUES I RIELLS4Torna a ser
temps de Corretapes a Bigues i
Riells del Fai. I és que durant els
dos pròxims caps de setmana es
podran degustar tapes amb una
beguda, per 3,50 euros. Tot ple-
gat de la mà de nou establi-
ments locals que participaran i
lluitaran per emportar-se el pre-
mi a la millor tapa. Ara bé, tam-
bé hi haurà premi per als parti-
cipants, entre els quals se sorte-
jarà un àpat.

Tot a punt per al 
Corretapes 2022
de Bigues i Riells

LES FRANQUESES4L’Ajuntament
de les Franqueses treballa en tres
projectes que tenen com a objec-
tiu pacificar el trànsit. En concret
a Marata,  al camí que uneix Lle-
rona amb Cardedeu, a Llerona, al
carrer Catalunya, un punt de con-
nexió entre aquest poble i la Gar-
riga i l’Ametlla, i a Corró d’A-
munt, a la carretera de Cànoves.
Tot per fer de les Franqueses un
municipi menys contaminat.

Les Franqueses
vol pacificar 
el trànsit

SALUT4Dilluns, se celebrava el
Dia de la Salut Mental. Una jor-
nada dedicada a visibilitzar i nor-
malitzar els problemes, les ma-
lalties i els trastorns que afecten el
benestar emocional i psicològic de
les persones, i a fer que l’estigma
social que hi ha al voltant de tot
això vagi disminuint.

En aquesta línia, tal com re-
coneix a Línia Vallès la coordi-
nadora de la Taula Vallesana per
la Salut Mental, Isabel Alcalde, “la
covid-19 va ser un punt d’inflexió
que va permetre que es posés so-
bre la taula un tema tan important
com aquest, que se’n parlés i que
es veiés la necessitat de tractar-lo”.
Per això, “cada vegada es fan més
propostes i més avenços, tant a ni-
vell local com nacional, que aju-
den a millorar la salut mental”,
diu. Iniciatives com, per exemple,
la que els CAP vallesans faran al
llarg d’aquest mes d’octubre.

Segons expliquen des de l’A-
tenció Primària Metropolitana
Nord, “professionals en Salut Co-
munitària han detectat, segons re-
sultats de Plans de Salut locals i els
mateixos diagnòstics a consulta,

que l’ansietat i la depressió són
trastorns mentals freqüents i amb
afectació sobre la vida diària de les
persones”. Per això, s’han pro-
gramat quatre sessions grupals en
les quals es donaran diverses ei-
nes que permetin a les persones
amb problemes de salut mental
fer les seves rutines bàsiques amb
normalitat i treballar l’autoestima
o altres aspectes com els pensa-
ments repetitius o la relaxació.

Tot plegat, mentre tot just es

compleix un any des que el De-
partament de Salut va incorporar
als CAP la figura del referent de
benestar emocional i comunitari
(RBEC), centrada, precisament,
en atendre tots els temes relacio-
nats amb la salut mental. Una tas-
ca que Alcalde valora “molt posi-
tivament”, igual que la iniciativa
dels tallers, que “són molt neces-
saris i van en la línia de millorar
la visió que encara es té de la sa-
lut mental”, conclou.

Els CAP de la comarca faran tallers de salut mental durant tot el mes. Foto: ICS

Tallers als CAP vallesans per
entrenar el benestar emocional

L’exconsellera Budó vol lluitar
per l’alcaldia de la Garriga

POLÍTICA4L'exconsellera de Pre-
sidència i portaveu del Govern de
Quim Torra, Meritxell Budó, ha
anunciat que presentarà com a
candidata de Junts per tornar a
lluitar per l'alcaldia de la Garriga.
Un càrrec que ja va ocupar, com
a cap de llista de CiU, entre els
anys 2007 i 2008, i després entre
el 2011 i el 2019, just abans d’a-
gafar el càrrec a la Generalitat.

“En tinc ganes, em fa il·lusió i
tenim projecte per tornar a ser un

municipi referent a la nostra co-
marca i al nostre país”, ha dit al seu
compte de Twitter, on destaca
que “ha estat una decisió medita-
da, presa amb el cap i amb el cor”. 

Ara la militància local haurà
de confirmar-la com a alcalda-
ble. Un cop fet aquest pas, Budó
podrà aspirar a agafar el relleu
al capdavant  del govern local,
que actualment està format per
ERC i Acord Independentista
per la Garriga.Meritxell Budó. Foto: Generalitat

Demografia | El Vallès, un territori atractiu
El Vallès Oriental és la tercera comarca catalana amb més moviment

migratori després del Maresme i el Baix Penedès, ja que va acollir 1.833
persones nouvingudes l’any passat, segons últimes dades de l’Idescat.
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Esports Bàsquet | El CB Mollet rep el CB Prat
El conjunt de Josep Maria Marsà rebrà demà a les 19 hores un rival molt poderós, 

el CB Prat, en partit corresponent a la tercera jornada de la Lliga Est de la Lliga LEB Plata.
El CB Mollet hi arribarà després de perdre dimecres per 73-71 contra el CB Cornellà. 

"El ciclisme és preciós. En un
port de muntanya el públic ani-
ma igual a qui el puja en primera
posició que a qui ho fa en l'últi-
ma. La bicicleta forma part de
mi. Aquest esport m'ha regalat
i em continua regalant moltes
anècdotes, satisfacció i plaer, i
vull donar-li part del que m'ha
donat", confessa Antoni Serra
(Granollers, 1954), president de
la Unió Ciclista les Franqueses.

L'entitat va néixer fruit de
"les ganes de fer moltes coses i
del bon rotllo" entre la botiga Bi-
cicletes Segú i un grup de per-
sones que sortien en bicicleta.
La primera cursa que van orga-
nitzar va ser de ciclocròs i ja fe-
ien sortides cada diumenge.
Ara tenen una escola de ciclis-
me amb 35 alumnes i el pròxim
29 d'octubre encetaran la pri-
mera edició de la Marxa Gravel
del Vallès Oriental, que tindrà
una distància curta de 60 qui-
lòmetres, amb sortida a les 8.15
del matí, i una llarga de 105, que
partirà a les 8. Compartiran re-
corregut fins al qiulòmetre 48.

AGRAÏMENT
Amb sortida i arribada al circu-
it de Ciclocròs de les Franqueses,
la Marxa Gravel del Vallès
Oriental és una prova no com-
petitiva amb "un recorregut
molt bonic, rodador i intens
amb camins que seran nous per
a molta gent". "Té trams de car-
reteres i va alternant la pista fo-
restal, senders i vies verdes",

completa Serra, molt agraït a la
seva junta i al grup de treball per
la seva implicació, i, és clar, a
Jordi Mira i Ricard Comellas, els
dissenyadors de les rutes. La sor-
tida es farà en calaixos de 30
participants que aniran sortint
cada dos minuts i la inscripció de
formalitzar a través del web de
la Federació Catalana de Ciclis-
me (www.ciclisme.cat).

UNA PROVA SOLIDÀRIA
Cada euro de la inscripció es
destinarà a la Fundació Xiprer,
de Granollers, que es dedica a
acollir i acompanyar aquelles
persones que, per diversos mo-
tius, pateixen solitud, pobresa,
exclusió o marginació social.

El gravel viu un gran mo-
ment i, segons l'entrevistat,
"anirà a molt més". Entre els
passats 8 i el 9 d'octubre es va

celebrar el primer Mundial a Ve-
neto (Itàlia), amb la francesa
Pauline Ferrand-Prevot i el bel-
ga Gianni Vermeersch com a
primers campions. De fet, la
Unió Ciclista Internacional
(UCI) ja ha anunciat les seus
dels cinc pròxims Mundials: el
2023 tornarà a Itàlia (resta sa-
ber a quina ciutat), el 2024 serà
a Flemish Brabant (Bèlgica), el
2025 a Niça (França), el 2026 a
Nannup (Austràlia) i el 2027 a
Haute Savoie (França).

És una modalitat de ciclista
amb bicicletes molt semblants
a les de la carretera i rodes
adaptades per circular per pis-
tes de terra, amb uns passos de
rodes més amplis. "Qui vulgui
participar en la Marxa amb una
BTT ho pot fer. És veritat que
potser li costarà una mica més,
però no serà cap problema. Ens
encantaria arribar als 200 par-

ticipants", desitja, il·lusionat,
l'entrevistat.

El mateix 29 d’octubre, però
a la tarda, la Unió Ciclista les
Franqueses muntarà una cursa
de ciclocròs, la Darkcross, per a
les categories cadet, júnior, jú-
nior femenina, sots 23, èlit, èlit
sots 23 femenina, màster 30,
màster 40, 50 i 60. La meitat de
la prova serà de nit i el circuit,

tancat i de 3,2 quilòmetres de re-
corregut. Es fan voltes al circu-
it amb trams asfaltats, camins i
terrenys enfangats, i amb obs-
tacles, que poden ser artificials

i naturals i obliguen als i a les
participants a baixar-se de la bi-
cicleta per superar-los.

EL GP LES FRANQUESES
L'endemà l'entitat franquesina
muntarà, per segon any conse-
cutiu i també al circuit, el Gran
Premi les Franqueses, prova
puntuable per la Copa d'Espa-
nya de Ciclocròs, inscrita al ca-
lendari UCI, classe C2.

ARTUR DORSÉ
Serra recorda amb devoció Ar-
tur Dorsé, un exciclista que va
arribar a guanyar una etapa de
la Volta Ciclista a Catalunya i
que després de retirar-se va ob-
rir un taller de bicicletes a Gra-
nollers: "Fabricava i reparava
quadres de bici i era un gran ar-
tesà. Els i les ciclistes de la meva
generació van passar per casa
seva. Era una gran persona". Un
altre apassionat com Serra, ad-
mirador d'Eddy Merckx, Jac-
ques Anquetil, Miguel Indurain
o Alejandro Valverde. "I no vull
oblidar-me d'Oscar Freire, a qui
molta gent no coneix malgrat
que és tot un tricampió del
món", lamenta.

Toni Delgado
LES FRANQUESES

Descobrint el ‘gravel’
» La Unió Ciclista les Franqueses organitza el 29 d’octubre la primera Marxa Gravel del Vallès Oriental   
» “Vull donar-li al ciclisme part del que m’ha donat”, confessa Antoni Serra, president de l’entitat

La Unió Ciclista les Franqueses és molt activa. Foto cedida

La Marxa Gravel del
Vallès Oriental té una
cursa curta, de 60 km, 
i una llarga, de 105

El primer Mundial
d’aquesta modalitat
ciclista es va disputar 
el 8 i 9 d’octubre 
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En el centenari del naixement de José Sa-
ramago, Premi Nobel de Literatura del
1998, Nuno Cardoso dirigeix aquesta
oportuna adaptació d’un dels seus llibres
més coneguts; una crítica a una societat
podrida i profundament egoista en què
una plaga de ceguesa inexplicable i in-
curable s’estén per tot el món.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Assaig sobre la ceguesa
José Saramago

El compositor Arnau Obiols acaba de pre-
sentar el seu quart disc, Mont Cau (Mi-
croscopi). L’àlbum està format per dotze
cançons que tenen com a fil conductor“el
respecte a l’entorn natural”, tal com ha dit
ell mateix en declaracions a l’ACN. Per ara
només està disponible en vinil i en digi-
tal a Bandcamp, però el dia 27 arribarà a
Spotify i a les altres plataformes digitals.

Música

La Julia, una jove de 22 anys i mare de
dos nens, s’enamora de l’Óscar, un noi
conflictiu, i tots dos comencen una re-
lació. A mesura que passen temps junts,
ella començarà a plantejar-se si ell és la
persona que realment necessita al seu
costat, cosa que la portarà a emprendre
un viatge personal a la recerca de la seva
felicitat i la de la seva família.

Pelis i sèries

Girasoles silvestres
Jaime Rosales

Mont Cau
Arnau Obiols

Rebuig o art?
La Fundació Tàpies de Barcelona va inaugurar el passat 8
d’octubre L’adob que fecunda la terra, una exposició amb
obres d’Antoni Tàpies elaborades entre el 1950 i el 1980 i
que tenen una cosa en comú: “la revalorització de les co-
ses primeres, naturals i ordinàries, aquelles que la societat
rebutja o amaga vergonyosament, però que per a Tàpies

no només estan dotades d’espiritualitat, sinó que sobretot
són on es troba l’origen i la força de la vida”, expliquen des
de l’organització. Precisament, aquesta idea dona sentit al

títol de la mostra, que es podrà veure fins al 30 d’abril.

L’escriptora i periodista bielorussa d’origen
ucraïnès Svetlana Aleksiévitx, nascuda el
1948 a Stanislav (una ciutat de l’antiga

Unió Soviètica que actualment es diu Iva-
no-Frankivsk i forma part d’Ucraïna), ha re-
but el Premi Internacional Catalunya 2022.
El jurat del guardó ha destacat “la seva tra-
jectòria literària i la seva poderosa obra so-
bre les conseqüències de l’imperi soviètic,
a Txernòbil i molt més enllà”. La guanyado-

ra del Premi Nobel de Literatura el 2015
està exiliada des del 2020 a Berlín per la
seva oposició pública al president Alek-

sandr Lukaixenko. I aquest no és el seu pri-
mer exili, ja que sempre s’ha enfrontat als
governs totalitaris i a la censura. Ara, amb
la guerra a Ucraïna, tampoc ha amagat la
seva crítica convençuda a Vladímir Putin.

S V E T L A N A  A L E K S I É V I T XQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una gran escriptora i periodista
Va guanyar el Premi Nobel de Literatura l’any 2015

Famosos

Rebre el Premi Internacional Catalunya
Per la seva trajectòria literària i la seva “poderosa obra”

Admiració absoluta
Hi ha unanimitat: el reconeixement és més que merescut

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Els irredempts és una narració en tres
temps, és un tríptic com els de Francis Ba-
con, format per diapositives en fuita: un
solar per a una escola de la perifèria on
bastir un simulacre de vides; una família
superada pel llenguatge i per la pèrdua
dels pares, que obre una falla vital; i una
ciutat escindida com a testimoni de la des-
feta de l’amor platònic enmig de l’art.

Llibres

Els irredempts
Cristina Garcia Molina

|No More Heroes 3
Continua la diversió (i es resolen problemes tècnics de versions anteriors)

amb No More Heroes 3. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ESCOLA

La manca de capacitat per concentrar-se, 
especialment en tasques de prop, pot ser-ne un símptoma

CONFUSIÓ

DE PROP

REVISIONS

E S T I L S  D E  V I D A

i OFTALMOLOGIA 

Normalment associem el fracàs escolar, i fins i tot el mal
comportament a classe, a problemes d’aprenentatge.
Tendim a creure que si el nostre fill no avança tan de pres-

sa com els altres és per culpa d’algun dèficit d’atenció o d’altra
mena. En moments de crisi, ho podem arribar a atribuir al fet
que el nostre fill no és prou espavilat en comparació amb la res-
ta. Però aquests símptomes poden tenir una altra explicació.     

Com a mínim un terç dels casos de fracàs escolar estan direc-
tament relacionats amb problemes visuals sense corregir per-
què no s’han detectat a temps. És una dada del Col·legi General
d’Òptics-Optometristes, que reivindica des de fa temps la ne-
cessitat d’incidir en aquesta qüestió. 

La visió és important en qualsevol edat, però té un paper fo-
namental durant la infantesa, perquè els defectes visuals poden
afectar negativament el procés d’aprenentatge. I no només
això, també poden perjudicar el desenvolupament en el camp
dels esports o fins i tot les relacions personals. Segons els òp-
tics-optometristes, un 25% dels nens en edat escolar pateixen
problemes visuals com ara miopia, ull mandrós i astigmatisme. 

Manca d’atenció o de vista?

L’inici del curs escolar és el moment ideal 
per detectar problemes visuals que afecten els infants 

Les claus

Els símptomes de dèficit d’atenció o la hiperactivitat 
poden ser conseqüència d’un problema visual

Cal fer revisions anuals per detectar problemes 
refractius i avaluar la coordinació i l’enfocament 
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